

Link: <http://extremeorient.revues.org/337>

Extrême-Orient Extrême-Occident

37 | 2014 : Penser les épidémies depuis la Chine, le Japon et la Corée⏪ ⏩

II. Épreuves de souveraineté

Framing SARS and H5N1 as an Issue of National Security in Taiwan: Process, Motivations and Consequences

La construction du SRAS et du H5N1 comme question de sécurité nationale à Taiwan : processus, motivations et conséquences
將SARS、H5N1 設定為台灣國家安全的議題之過程、動機與結果

Vincent Rollet

p. 141-170

Résumé | Accès au texte / extrait | Citation | Auteur

Résumés

Français English 中文

Securitizing epidemics has been an approach used by a number of countries and international organizations to frame these health issues and to develop a targeted response to them. This was notably the case in Taiwan for the 2003 SARS and 2005 H5N1 outbreaks, which were both considered as "issues of national security." After a general overview of the global trends of securitizing infectious diseases and a presentation of the academic debate about these processes, we propose to examine the case of Taiwan by focusing on the main initiators of such phenomena, on their discourses around epidemics as well as on the concrete materialization of such framing. Then, we underline the factors which might have facilitated the securitization of SARS and H5N1 in Taiwan in order to reveal what might explain these successes, and we mention some of its main consequences.

Extrême-Orient Extrême-Occident

● 37 | 2014



Penser les épidémies depuis la Chine, le Japon et la Corée

Thinking on epidemics from China, Japan, and Korea's perspectives

Edited by **Florence Bretelle-Establet and Frédéric Keck**



More about this picture
ISBN 978-2-84292-411-9
Order this issue

L'épidémie véhicule bien plus que l'idée d'une surmortalité ou d'une surmortalité ; quelle que soit la période considérée, elle est une menace pour l'ordre politique, social, économique.

En étudiant les pratiques politiques, religieuses, économiques que les épidémies suscitent en Asie orientale – Chine, Japon, Corée – dans les périodes pré-moderne et moderne, en scrutant les discours qui les évoquent, tenus dans les milieux médicaux, administratifs ou religieux, ce volume apporte un éclairage sur les manières dont le phénomène épidémique est identifié, compris et combattu dans ce qui est aujourd'hui considéré comme un des principaux foyers d'épidémies.

Editor's notes

Numéro publié avec le soutien de l'association Nippon Koten Kenkyukai 日本古典研究会.

This issue is available on Cairn platform to subscribers or on "pay per view" basis.

[Read it](#)



Epidemics in China at the Crossroads of Knowledge and the Imagination: The Far South of China in the 18th and 19th Centuries

十八至十九世纪中南部中国的疾病知识想象

Christos Lynteris

Jean-Jacques Matignon's Legacy on Russian Plague Research in North-East China and Inner Asia (1898-1910) [Abstract | Restricted access]

L'héritage de Jean-Jacques Matignon dans les recherches russes sur la peste dans le Nord-Est de la Chine et l'Asie centrale (1898-1910)

馬丁奈 (Jean-Jacques Matignon) 的鼠疫研究及其對俄國在中國東北和內亞鼠疫研究(1898-1910) 的影響

II. Épreuves de souveraineté

Tests of Sovereignty

Dongwon Shin

Measures against Epidemics during Late 18th Century Korea: Reformation or Restoration?

[Abstract | Restricted access]

Mesures contre les épidémies au XVIII^e siècle en Corée : réforme ou restauration ?

18세기 후반 조선 국문 정조의 통치에 대한 대응 : 개혁인가, 복귀인가?

Michael Shiyung Liu

Epidemic Control and Wars in Republican China (1935-1955) [Abstract | Restricted access]

Contrôle des épidémies et guerres dans la Chine républicaine (1935-1955)

民權黨治中期的疾病控制與戰爭 (1935-1955)

Vincent Rollet

Framing SARS and H5N1 as an Issue of National Security in Taiwan: Process, Motivations and Consequences [Abstract | Restricted access]

La construction du SRAS et du H5N1 comme question de sécurité nationale à Taiwan : processus, motivations et conséquences

將SARS、H5N1 界定為台灣國家安全問題的過程、動機與結果

III. Incertitudes du collectif

